
گروه سینما و تلویزیون - فیلم علمی تخیلی دنیس ویلنوو با وجود بودجه 
هنگفتش سودآور بوده از همین رو قرار است دنباله آن ساخته شود. رویای دنیس 
ویلنوو برای کامل کردن فیلم ۲ قسمتی »تل ماسه« دارد به حقیقت می پیوندد چون 
شرکت های لجندری و وارنر برادرز اعلام کردند، دستور ساخت قسمت دوم این 
فیلم را دادند و تاریخ بیستم اکتبر ۲۰۲۳ را برای اکرانش انتخاب کرده اند.نخستین 
فیلم این مجموعه روز بیست ودوم اکتبر به صورت هم زمان در سینماها و سرویس 
استریمینگ اچ بی او مکس پخش شد و توانست در آمریکای شمالی در نخستین 
آخر هفته خود بیش از ۴۰ میلیون دلار بفروشد که قوی ترین فروش افتتاحیه در 
میان کل فیلم های ویلنوو و همچنین کل فیلم های وارنر برادرز در سال جاری بود.

ویلنوو در اعلام خبر دستور ساخت قسمت دوم فیلمش گفت: رویای من بود که 
اقتباسی از »تل ماسه« فرنک هربرت را بسازم و به خاطر حمایت از این رویا باید 
از هواداران، دســت اندرکاران، لجندری و وارنر برادرز تشکر کنم. این فقط آغاز 
ماجراست.مجموعه ای بزرگ از بازیگران از جمله تیموتی شالامه، ربکا فرگوسن، 
اسکار آیزک، جیسون موموآ، جاش برولین و زندایا در فیلم اول بازی می کنند. اما 
این فیلم فقط بخشی از رمان معروف علمی تخیلی سال ۱۹۵۶ فرنک هربرت را 
تعریف می کند.این فیلم در باکس آفیس جهانی توانسته تا امروز ۲۲۳ میلیون دلار 
بفروشد و این در حالی است که فروش خود را از اوایل همین ماه آغاز کرده است. 
البته بودجه ساخت فیلم قبل از بازاریابی رقم چشمگیر ۱۶۵ میلیون دلار بوده که 

بیشتر آن توسط استودیوی لجندری تامین شده است.

به حقیقت پیوستن رویای کارگردان؛
ساخت دنباله  »تل ماسه«  بعد از موفقیت باکس 

آفیسی تایید شد

سینما و تلویزیون 8
گــروه ســینما و تلویزیون- 
چهلمیــن ســال، چهلمیــن دوره، 
چهلمین گام، چهلمین برداشت…؛ 
»چهل« اساســاً نه در فرهنگ ما که در 
همه جای جهان نمــادی از پختگی 
و ثبات اســت. الحــاق »چهل« به هر 
واژه ای تعبیــر آن را وارونه می کند و 
در ذهن ها تداعی کننده حرکت در یک 
مسیر مشخص است. معادلات اما در 
همه جای جهان یکســان نیست، این 
مســیر هم در همه امور نه هموار که 
گاهی سنگلاخ است. حتی اگر چهل 
سال از زمان اولین قدم هایش گذشته 

باشد.
ایــن می توانــد روایتــی کوتاه 
از سرگذشــت و سرنوشــت یــک 
جشــنواره هم باشــد که اتفاقاً عنوان 
مهمتریــن رویداد فرهنگی کشــور 
را یدک می کشــد، همان که بســتر 
ظهور اســتعدادها و تــداوم حرکت 
باتجربه ترهاست. هر بار اما شکلی به 
خود می گیرد و در هر دوره با چالشی 
مواجه می شود؛ این را تجربه سی ونه 

دوره برگزاری آن می گوید.
جشــنواره فیلم فجــر را حالا 
دیگــر همه می شناســند، اگرچه در 
دو سال گذشــته دیگر آن صف های 
طولانی برای خریــد بلیت فیلم ها و 
ارائه سانس های فوق العاده رخ نمایی 
نکرده اســت اما اگر کمی ذهن ها را 
به عقب ببریم، خاطراتشــان برایمان 
مرور می شود. جشنواره فیلم فجر را 
قدیمی ترین جشنواره منطقه قلمداد 
می کنند اما عمده ویژگی آن را می توان 
همان »بی ثباتی« نام نهاد که باعث شده 
است هنوز ساختار مشخصی نداشته 
باشــد و در همان منطقه از حیز انتفاع 
خارج باشــد، گاه بــر بخش های آن 
اضافــه می کنند، گاه آئیــن نامه اش 
دســتخوش تغییر می شود، گاه بخش 
ملــی آن از بخش بین الملل اش مجزا 
می شود و حالا هم در تازه ترین اقدام 
حکــم به ادغام دوبــاره هر دو بخش 
داده اند، ورای این تصمیم اما ســویه 
اولیه ای دیده می شود؛ دو پاره کردنش 
در همان زمان ملاحظات و منتقدانی 
به خود دید. حالا اما ورق برگشته، این 
تقویم به عقب کشــیده و مهره هایش 
مانند پیش از اردیبهشــت ســال ۹۵ 
چیده شده است؛ همان سالی که اولین 
دوره جشــنواره فیلم فجر با شکل و 
شمالی تازه و با نام »جشنواره جهانی 
فیلم فجر« برگزار شد همان سالی که 
منتقــدان اطلاق عنــوان »جهانی« بر 
قامتــش را بی اندازه و بی قواره و مایه 
اعجاب می خواندند. این جداسازی 
اما دیری نپایید و حالا قرار است پس 
از پنج دوره اســتقلال، بخش ملی و 
بین الملــل باز هم به هم برســند و از 
سال ۱۴۰۱ هر دو جشنواره به صورت 

یکپارچه باشند.
نکته اول؛ جشــنواره فیلم 
فجر از چه زمانی بین المللی شد؟
میانه بهمن ماه هر سال در تقویم 
فرهنگی به نام جشــنواره فیلم فجر 
ثبت شده است، رویدادی که در طول 
ادوار مختلف، آنچه از تاریخ برگزاری 

اش ثابت باقــی مانده، زمان اختتامیه 
اش بوده است. ۲۲ بهمن ماه هر سال 
برگزیــدگان این رویداد ســینمایی 
معرفی می شود تا سال جدید سینمایی 
تحویل شود. از جشنواره فیلم فجر به 
عنوان مهمترین ماراتن ســینمایی یاد 
می شــود که ویترین سالانه فیلم های 
ســینمایی را تشکیل می دهد، به رغم 
همه انتقــادات و تحریم هایی که گاه 
دامنــش را می گیرد اما آنچه مســلم 
است این اســت که هنوز جایگاهی 
مثال زدنی در میان ســینماگران دارد، 
هنوز با فرا رســیدن بهمن ماه شور و 
شوق سینماگران و البته مخاطبان برای 
رونمایی از محصولات تازه سینمای 
ایران برانگیخته می شود. جشنواره ای 
که تولدش پیوند می خورد به ســال 
۶۱. همان زمان که نخستین دوره اش 
به دبیری حســین وخشوری برگزار 
شد؛ میراثی که چهل سال به رغم همه 
ناملایمات و همه فراز و فرودها دوام 
آورده تا در سال آینده گونه ای تازه از 
آن را تجربه کنیم. جشنواره فیلم فجر 
هر چند در دوره اول با اکران فیلم های 
خارجــی همراه بود اما از دوره دوم تا 
هفتم به صورت کاملًا داخلی و محدود 
به نمایــش و داوری فیلم های ایرانی 
برگزار شد و پس از آن بود که باردیگر 
پسوند »بین المللی« به خود گرفت تا 

در قامت جهانی ظاهر شود.
محمد خزاعی رئیس ســازمان 
ســینمایی اما کمی پیشتر در حاشیه 
برگزاری جشــنواره فیلم کوتاه تهران 
خبر از نگارش آئین نامه تازه جشنواره 
فیلم فجر داده و عنوان کرده بود »دبیر 
جشــنواره ملی فیلم فجر هفته آینده 
مشخص خواهد شــد، آئین نامه آن 
در حال نگارش اســت. در نظر داریم 
شــورایی داشته باشــیم تا ببینم چه 
برنامه هایــی می توانیم برای چهلمین 
دوره داشــته باشیم که طراحی خاص 
آن در حال انجام اســت. یک ســری 
تغییــرات هم در جشــنواره خواهیم 
داشــت که بعداً اعلام می شــود ولی 
تقریباً مذاکرات دبیر آن انجام شــده 
اســت.« این ادغام حــالا اولین اقدام 
و نخســتین گام مدیریتی خزاعی در 
جهت تغییر و تحول جشــنواره فیلم 
فجر است، جشنواره ای که هرچند در 
دوره اول بــا اکران فیلم های خارجی 
همــراه بود امــا از دوره دوم تا هفتم 
به صــورت کاملًا داخلــی و محدود 
به نمایــش و داوری فیلم های ایرانی 
برگزار شد و پس از آن بود که باردیگر 
پسوند »بین المللی« به خود گرفت تا 
در قامت جهانی ظاهر شــود از همین 
دوره بود که علاوه بر تولیدات سینمای 
ایران، فیلم هایی از ســطح جهان هم 
مــورد واکاوی و نمایش قرار گرفت 
اما سال ها بعد دوباره این دو بخش از 
هم جدا و با تأخیری سه ماهه، به دنبال 
یکدیگــر برگزار شــدند. هر ۵ دوره 
برگزاری مجزایش اما پر تلاطم بوده 
است، امواج سهمگینش تا آنجا پیش 
رفته که گاه برگزارکنندگانش را پیوند 
زده اند به برخورداری از پول های بی 
حســاب و کتاب، گاه آنها را خارج از 

مدار توصیف کرده اند و گاه نقدهایی 
روا داشته اند مبنی بر اینکه به جای پول 
پاشــی برای این رویداد، بودجه آن را 
صرف کم برخورداران ســینما کنند. 
ایــن تلاطم تا جایــی پیش رفت که 
یک دوره هم به همت کرونا تا ورطه 
تعطیلی کشیده شد اما سرانجام عزم بر 

برگزاری اش کردند.
نکته دوم؛ ایده جداسازی از 

چه زمانی مطرح شد؟

اولین خبرها از اســتقلال بخش 
ملــی از بخش بین الملــل را علیرضا 
رضاداد در نخســتین جلســه ستاد 
برگزاری ســی و دومین جشــنواره 
فیلم فجر عنوان کرد؛ »مرد در ســایه 
ســینمای ایران« که پیش از اســتقرار 
محمــد خزاعی، عمده قــدرت را به 
نفوذ و حضور او در ســینما منتسب 
می کردند. همان که طرح تغییرات از 
زمان دبیری او و ریاســت حجت الله 
ایوبی در ســازمان ســینمایی کلید 
خــورد. هــم او بود کــه از الزام یک 
»پوســت انــدازی« در فعالیت های 
بین الملل ســینمای ایران و جشنواره 
فیلم فجر ســخن به میان آورد و بیان 
کرد که این رویداد باید از محرومیتی 
که بخش بین الملل در نتیجه نداشتن 
تولید مناســب با آن مواجه اســت، 
بیــرون آید و از آن بــه عنوان »زنگ 
اجرای تغییرات اساسی در جشنواره 
فیلــم فجر« یاد کــرد. گرچه ترجیح 
علیرضا رضاداد بر عدم مصاحبه است 
و در ســال های اخیر کمتر مواضع و 

نســبتش را با تصمیمــات مدیریتی 
روشــن کرده اما به موازات او مدیران 
پیشــین هم از پاسخ دادن به سوالاتی 
درباره مناسبات او با مجموعه سینمای 
ایران، طفــره می رفتند با این حال پر 
بیراه نیست که اگر بگوییم جداسازی 
دو بخش ملی و بین المللی جشنواره 
فیلم فجر ماحصل و یــادگار دوران 
مدیریت اوســت. علیرضــا رضاداد 
را می توان یکــی از بازوهای اجرایی 

و قــوه قاهره این تصمیم برشــمرد. 
رضاداد در همان سال ها در گفتگویی 
بیان کرده بود که »ما می دانیم متقاضیان 
گسترده ای برای حضور در جشنواره 
و دیــدن فیلم هایی غیر از ســینمای 
ایران تاکنون نداشــته ایم در حالی که 
در ســایر جشــنواره های بزرگ دنیا 
غیر از تولیدکنندگان اثر و کســانی که 
دوست دارند فیلم های خود را در ایام 
جشنواره ببینند متقاضیان زیادی برای 
حضور وجــود دارد. بنابراین بخش 
بین الملل جشنواره فیلم فجر می تواند 
به محلی برای جلب ســرمایه و ایجاد 
یک تعامل برای مشــارکت در تولید 
فیلم تبدیل شــود. در نظر گرفتن این 
ملاحظات است که مدیران جشنواره 
را به تفکیک بخش بین الملل از مسابقه 

سینمای ایران تشویق کرده است«.
»بازخوانــی« و »بازنگــری« در 
مقــررات جشــنواره فیلــم فجر دو 
کلیدواژه ناگسستنی در آن دوران بود 
که همواره در ادبیات سینمایی مدیران 
به کار برده می شد تا به تعبیر خودشان 

به پویایی این رویداد سینمایی کمک 
کند. ســرانجام هم همین شــد و این 
جراحی اساســی انجام شد تا بخش 
بین الملــل که پیش از آن در ســایه و 
دنباله رو بخش ملی بود، از ســیطره 
این اتهام خارج شود و هویتی مستقل 

به خود بگیرد.
سرانجام ابوذر ابراهیمی ترکمان 
)رئیس ســازمان فرهنگ و ارتباطات 
اسلامی(، سید روح الله حسینی، محمد 

حمیدی مقدم، علیرضا شجاع نوری، 
محمدمهــدی  طالــب زاده،  نــادر 
عســگرپور، رائد فریدزاده، مصطفی 
کاظمی )مشــاور و مدیــرکل دفتر 
شهردار تهران(، سیدرضا میرکریمی 
و سید عباس موســوی )سخنگوی 
وزارت امــور خارجه( گردهم آمدند 
تا در قالب شــورای سیاست گذاری 
اولین دوره تفکیک شده آن جشنواره 

فیلم فجر را رقم بزنند.
گرچــه همان دو کلیــدواژه که 
کمی پیش تر درباره آنها گفتم حالا هم 
کاربردی است و در محافل سینمایی 
شــنیده می شــود. از رهگذر همان 
هاســت که حالا بعــد از چند دوره 
این دو رویداد قرار اســت دوباره به 

صورت واحد و در هم تنیده شوند!
نکتــه ســوم؛ موافقــان و 
مخالفــان تفکیک »فجر جهانی« 

چه می گفتند؟
عمده ترین انتقادات در سال های 
برگــزاری جشــنواره فیلم فجر طی 
دهه های گذشــته به ایــن معطوف 

می شــد که اساســاً بخش بین الملل 
آن نه تنها کاربــرد که حتی محلی از 
اعراب هم ندارد. »بین المللی« کلمه ای 
زینتی اســت کــه تنها بــه آن الحاق 
می کننــد، نه فیلم هایــش مخاطبانی 
دارد و نــه اهمیــت فیلم های بخش 
ملــی اجازه بروز و ظهــور به بخش 
بین الملــل ش را می دهنــد، مهمانان 
خارجی اش هم بدون هیچ خروجی 
مناسب و دســتاوردی برای سینمای 
ایران در حاشــیه این رویداد می آیند 
و می روند. از شــدت این بحث ها اما 
حتی در ســال های بعد کاسته نشد و 
این انتقاد در روزهای جداســازی دو 
بخش باز هم بــه برگزارکنندگان روا 
می شد که همچنان فیلم های ایرانی در 
این رویداد طالبان بیشــتری دارند. تا 
آنجا که رضا میرکریمی که ســکاندار 
چهار دوره ابتدایی برگزاری مســتقل 
»فجر جهانی« بــود در گفتگوهایش 
به تنــاوب و به تواتر عنوان کرد حتی 
در جشنواره های مهم جهانی هم این 
فیلم های کشــور میزبان هســتند که 
مخاطبان بیشــتری را در پی دارند. در 
همان دوران تفکیک اما مخالفان »فجر 
جهانــی« به این نکتــه تکیه می زدند 
که این رویــداد فاصله زیادی با یک 
جشنواره استاندارد جهانی دارد و سر 
و شکل بین المللی هنوز به خود نگرفته 
اســت. فارغ از انتقادات منتقدان باید 
بپذیریم که جشنواره فیلم فجر بیشتر 
از آنکــه رویدادی در ســطح جهانی 
باشــد، یک رویداد محلی اســت که 
مصــرف داخلــی دارد و اتفاقاً میزان 
اهمیتی که در داخل کشور به آن داده 
می شود فراتر از ابعاد جهانی آن است. 
بــا این حال مخالفانــش همچنان بر 
مواضع ســفت و سخت خود اصرار 
می ورزیدنــد و عنوان می کردند هیچ 
فیلم معتبر خارجی حاضر نمی شــود 
اولین نمایشش را در جشنواره جهانی 
فیلم فجر تجربه کند و اساساً »رونمایی 
از فیلم« در این رویداد سینمایی اتفاق 
نمی افتــد. جداســازی اش بــا آنکه 
منتقــدان را راضی نکرد اما مهمترین 
دســتاوردش را می توان خارج شدن 
فیلم هــای بخش بین الملــل از زیر 
سایه بخش ملی تلقی کرد. گرچه آن 
صف های تماشــای فیلم های ایرانی 
برای آثار خارجی تشــکیل نمی شد 
اما مخاطبان رفتــه رفته با این بخش 
آشــنا شــده بودند و به تماشای آثار 
کشــورهای دیگر هم می نشســتند، 
اتفاقی که در طول ۳۳ دوره برگزاری 

یکپارچه آن کمتر دیده شده بود.
پررنگ شدن حضور چهره های 
بین المللــی که در قالــب کارگاه ها، 
تجربیات خود را با هنرجویان ایرانی 
به اشتراک می گذاشتند وجه دیگری 
بود که به لطف همین تفکیک پدیدار 
شــد تا آنجا که چهره هایی همچون 
الیور اســتون، الکساندر سوکوروف، 
نیکــولا پیووانی، پل شــریدر و… 
راهشان به سینمای ایران باز شد و هم 
قدم با فیلمسازان ایرانی به ارائه نکاتی 

به علاقه مندان سینما پرداختند.
حضور چهره های بین المللی در 

»فجــر جهانی« البته خالی از نقد نبود 
به طوری که صحبت های حاشــیه ای 
حول این محور بود که این چهره های 
بین المللــی با دریافت پول های کلان 
حاضــر بــه حضور در ایــن رویداد 
شدند؛ نکته ای که البته دبیر جشنواره 
هیچوقت آن را نپذیرفت و عنوان کرد 
ریالی به مهمانــان خارجی پرداخت 

نشده است
همیــن حضور هم البته خالی از 
نقد نبود به طــوری که صحبت های 
حاشــیه ای حول این محــور بود که 
ایــن چهره های بین المللی با دریافت 
پول هــای کلان حاضر به حضور در 
این رویداد شدند؛ نکته ای که البته دبیر 
جشنواره هیچوقت آن را نپذیرفت و 
عنوان کرد ریالی به مهمانان خارجی 
پرداخت نشده است. در چند دوره بعد 
حتی ترکیب حضور مهمانان خارجی 
هم به چالش کشــیده شد به طوری 
که برخی مخالفــان عنوان می کردند 
ترکیــب ســینماگران خارجی نه در 
بخــش کارگاه های انتقال تجربه و نه 
حتی در هیأت های داوری مورد وثوق 

یک جشنواره سطح الف نیست.
جشــنواره جهانی فیلم فجر با 
همه نقدهــا و مخالفت ها اما فرصتی 
برای فیلم های جامانده از بخش ملی 
بود، رونمایی از فیلم های کارگردانانی 
همچون سروش صحت، بهمن فرمان 
آرا، رامتیــن لوافــی و… گواهی بر 
همین موضوع اســت. در شــرایطی 
کــه فیلم های جامانده از جشــنواره 
ملــی فیلم فجر همــواره گله هایی از 
انتخاب نشــدن فیلم هایشان داشتند، 
این رویداد را آلترناتیوی برای معرفی 
آثارشــان می دیدند. این اتفاق ضمن 
آرام کــردن فضا، بســتری برای برد 
تبلیغاتی فیلم ها می شــد. انتقاد بعدی 
امــا به این بازمی گشــت که ســهم 
جشــنواره جهانی فیلم فجر از بازار 
جهانی چیست. رویدادی که نتوانسته 
است فضایی در بازار جهانی به خود 
اختصاص بدهد و از چرخه اقتصادی 
آن خارج بوده است. این انتقاد اما هر 
بار با این پاسخ دبیران ۵ دوره جشنواره 
جهانی فیلم فجر مواجه بوده اســت 
که بازار این رویداد ســینمایی اتفاقاً 
مطلوب کشــورهای همسایه و البته 
دیگر کشورهاســت تــا آنجا که هر 
ســاله خود را به آن می رســانند و به 
تبادل آرا با شرکت های پخش ایرانی 
می پردازنــد. از رهگذر همین امر بود 
که ســال گذشته برگزارکنندگان سی 
و هشــتمین دوره جشــنواره جهانی 
فیلم فجر با پلتفرم معتبر جهانی با نام 
سیناندو به انعقاد قرارداد پرداختند تا 
در فضای کرونازده و در شرایطی که 
مهمانان امکان حضور فیزیکی ندارند 
در همین پلتفرم ملاقات ها و مذاکرات 
مالی و ســینمایی داشــته باشند. این 
پلتفرم همان ســرویس درخواستی 
است که جشنواره فیلم کن، ونیز و… 

نیز از آن استفاده می کنند.
چالش های  چهــارم؛  نکته 
پیش روی ســازمان سینمایی 

برای ادغام دوباره چیست؟

گرچه هر جشنواره ، هر رویداد 
و اساساً هر حرکتی نیازمند نظام های 
پشــتیبانی مناسبی اســت اما به نظر 
می رسد تصمیم محمد خزاعی برای 
ادغام این دو جشــنواره با چالش ها و 

ملاحظاتی رو به رو است.
اردیبهشــت امســال بــود که 
محمدمهدی عسگرپور دبیر جشنواره 
جهانی فیلم فجر از پیوستن این رویداد 
به فیاپف )فدراسیون بین المللی انجمن 
تهیه کنندگان فیلم( خبر داد؛ این ثمره 
۵ دوره برگــزاری این رویداد بود که 

بالاخره در این دوره به بار نشست.
اهمیــت ایــن ثبــت جهانی و 
پیوســتن به فیاپف در آن است که به 
گفته دبیران این رویداد تنها ۱۶ رویداد 
معتبر در سطح جهان توانسته اند به این 
جایگاه برسند. اتفاقی که می توانست 
دروازه ای برای مطرح شدن سینمای 
ایران در ســطح جهان شود. حالا اما 
با ادغام این دو بخش سرنوشــت این 
موضوع هم در هالــه ای از ابهام قرار 
دارد، رویدادی که توانسته گامی بلند 
در ثبت جهانی بردارد تنها یک ســال 
بعــد از موفقیتش بلافاصله در تقویم 
ســینمایی جا به جا می شود که اتفاقاً 
یکی از اساســی ترین دلایل در تأخیر 
این ثبت همــان تاریخ برگزاری اش 
بود. ادغام دوباره بخش ملی و جهانی 
فیلم فجر، به تعبیری به معنای انحلال 
»فجر جهانی« می تواند قلمداد شود و 
این اتفاق یعنی یکی از دستاوردهای 
ســینمای ایران در ســال گذشته در 
تصمیم گیری تازه مدیران ســینمایی 
به طور کامل نادیده انگاشــته شــده 
است. محمد خزاعی حالا باید روشن 
سازد که راه حلش برای باز کردن این 
گره چیست و آیا اساساً این امر برایش 

موضوعیت دارد یا نه.
»گفتگوهای میان فرهنگی، ایجاد 
پتانسیل های بالقوه برای تبدیل شدن 
به ویترین سینمای خاورمیانه، پویایی 
اقتصاد سینما، روزآمدسازی و ارتقای 
سطح دانش و بینش سینماگران ایرانی 
از طریق تبادل تجربه با ســینماگران 
خارجی، تقویت حضور در بازارهای 
منطقــه ای و جهانی« اهدافی اســت 
که محمد خزاعی بیان کرده اســت با 
ادغام این دو جشــنواره مسیر رسیدن 
به آن ها هموار می شود؛ اصطلاحاتی 
کلان و کلی که اشاره ای به جزئیات و 
چگونگی دستیابی به آنها نشده است.
بایگانی ســازمان ها و نهادهای 
بــزرگ و کوچــک که برخاســته از 
آرمان هــای انقــلاب هســتند، کم 
شــاهد تولیداتی تحــت لوای همین 
موضوعات نبوده اند که کمترین قرابتی 
با مخاطبان نداشــته و بــا نازل ترین 
کیفیت ها ارائه شــده اند به طوری که 
حتی گاه صاحبانشان آرشیو شدن این 
آثــار را به اکران کم مخاطبش ترجیح 

داده اند.
حالا برای دوری از این گرداب 
باید دیــد برنامه کاربــردی محمد 
خزاعی چیســت؛ »ادغــام« آیا واقعاً 
راه حلی بــرای تحقق ایــن اهداف 

است؟

»فجر جهانی« از ثبت بین المللی تا انحلال ناگهانی؛

 سیمرغ سرگردان است!
بخش ملی و جهانی جشنواره فیلم فجر به عنوان مهمترین رویداد سینمایی ایران در حالی دوباره 

در هم ادغام می شوند که هنوز ابهاماتی درباره پیامدهای این تصمیم وجود دارد.

گروه سینما و تلویزیون -بازیگر 
ســینما و تلویزیون، گفت: هیچ وقت 
سبک و ژانر فیلم برایم مهم نبوده بلکه 
تاثیر مثبت بــر مخاطب با دیدن فیلم، 

اهمیت بیشتری دارد.
محمدرضــا رهبــری دربــاره 
سینمای امروز ایران در مقایسه با یک 
دهه گذشته، اظهار داشت: سینمای دنیا 
به لحاظ فناوری پیشرف خوبی داشته 
اما ســینمای ما همچنان در این حوزه 
با مشــکلاتی رو بروســت که شاید 
واژه جاماندگی در صنعت سینما البته 
بیشتر در استفاده از تجهیزات و میزان 

سرمایه گذاری، واژه درست تری برای 
توصیف آن باشد. 

وی افزود: اگرچه ما از ســینمای 
جهان در این بخش بسیار عقب هستیم 
نمی شود این واقعیت را هم کتمان کرد 
که در سال های اخیر فیلم های ارزشمند 
بســیاری در صنعت ســینمای ایران 
تولید و در جشــنواره های بین المللی 
تقدیر شــده و تا به امروز شاهد چنین 
درخششــی در تاریخ سینمای کشور 

نبودیم.
بازیگر فیلم های سینمایی ایکس 
لارج، مسلوب و سرزمین آبی گفت: اما 

شاید فرق دوره کنونی نسبت به دو سه 
دهه پیش در کشور جهت دهی سلیقه 
مخاطب توسط فیلمســازان بوده که 
بیشتر تولیداتی متناسب با جو و فضای 

سیاسی و اقتصادی ساخته شده اند. 
رهبری درباره چرایی اســتفاده 
نکــردن از تــوان و اســتعدادهای 
موجــود و پنهان در صنعت ســینما و 
تلویزیون کشــور معتقد است: شاید 
ما در حوزه های مختلف و رشته های 
ورزشــی و علمی بعضا  استعدادیابی 
کردیم اما در ســینما هرگز این اتفاق 
نیفتاده است. دلیل این امر روابط پنهان 
و باندبازی های عده ای معدود است که 
همیشــه هم در پروژه های سینمایی و 
تلویزیونی حضور دارند و ایفای نقش 

کرده ند. 
بازیگر مجموعه های تلویزیونی 
پرستاران و به کجا چنین شتابان، گفت: 
فقدان حمایت مالی و سرمایه گذاری 

نهادهای دولتی از ســینما مانع شده تا 
خون تازه ای به ســینمای فرسوده این 

روزها برسد.
رهبری که در دو ســال گذشته 
موفق به ایفای نقش در مجموعه های 
تلویزیونــی خانه امــن، دادزن و بچه 
مهندس ۴ شــده، دربــاره ملاک های 
انتخــاب نقش های ســینمایی خود 
می گوید: هیچ وقت سبک و ژانر فیلم 
برایم مهم نبوده بلکه تاثیر مثبتی که بر 
مخاطب با دیدن فیلم گذاشته می شود 
اهمیت بیشــتری دارد. ملاک انتخاب 
نه تنها برای من بلکه اکثر بازیگران در 
درجه نخســت دارا بودن ویژگی های 
منحصر به فرد در نقش پیشنهادی است. 
وی درباره انگیزه تداوم فعالیت خود در 
سینما و تلویزیون با وجود کاستی های 
احتمالی در این صنعت اظهار داشت: 
بنا به یک ضرب المثــل معروف، هر 
کسی را بهر کاری ساختند. تنها انگیزه 

من عشــقی است که به کارم دارم و از  
وقتی خودم را  شــناختم تاامروز این 
عشــق در وجودم بوده است.  رهبری 
در این باره که اگر مجالی فراهم شــو، 
حاضر بــه ایفای نقــش در تولیدات 
خارجی اســت یا خیر، گفت: بعضی 
از بازیگرانی که در سینمای ایران اینک 
کار می کنند با رعایت چهار چوب های 
مد نظر ســینمای ایران در کشورهای 
دیگــر نیز فعال انــد. همان طور که ما 
در فوتبال لژیونر داریم در ســینما هم 
برای صدور بازیگر به خارج از کشور 
به شرط رعایت برخی قوانین تاامروز 
منعی وجود نداشــته اســت.  بازیگر 
ســریال میوه ممنوعه به این سوال که 
در تولیدات فاخر سینما موفق بوده یا 
تلویزیون، گفت: اگر منظور از آثار فاخر 
تولیدات تاریخی، جنگی و کلاسیک 
باشد، چنین تولیداتی برای سرمایه دار 
شخصی و خصوصی توجیه اقتصادی 

ندارد مگــر اینکه توســط نهادهای 
دولتی حمایت مالی و لجســتیکی از 
آنها صورت بگیرد و طبیعتا از آنجا که 
تلویزیون نهادی دولتی است، می تواند 

از پس مخارج این آثار  بربیاید.
وی درباره نقش مشــوق ها برای 
تداوم کار در ســینما برای کسانی که 
از دوران کودکــی و یــا نوجوانی پا به 
ایــن عرصه می گذارنــد گفت: همه 
نزدیکانــم در ابتدا بــا ورود من به این 
عرصه مخالف بودند، چون این کار را 
یک شغل نمی دانستند اما پافشاری و 

پیگیری من غالب شد.
رهبری به کــودکان و نوجوانان 
علاقه مند به ورود به صنعت ســینما 
و تلویزیــون توصیه کــرد: در درجه 
نخســت، عجله نکنید و صبور باشید. 
به وقتش همه چیز اتفاق می افتد. فقط 
یاد بگیرید و آموزش ببینید تا در موعد 

مقرر دست پر باشید.

بازیگر فیلم  سینمایی »ایکس لارج«:

سبک و ژانر فیلم هیچ وقت ملاک انتخابم نبوده است

مدیرعامل بنیاد ســینمایی فارابی در بخشــی دیگر از ســخنان خود در این نشســت اظهار 
داشــت: باید توجه داشــت که مناطــق آزاد بهترین محمل برای رشــد ایده های ســینمایی 
در ســایه معافیت هــای مقرراتــی و دسترســی ها از ســویی، و تقویت زیرســاخت های 
فناورانــه در ســینما و مبدا و محــل ورود تکنولوژی های نوین از ســوی دیگر خواهد بود.
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گروه ســینما و تلویزیون-
ســینمای ایران پس از یک ســال و 
نیم رکود در حالی به اســتقبال اکران 
فیلم سینمایی »قهرمان« ساخته اصغر 
فرهادی می رود که چشــم بسیاری 
از ســینماداران به بازگشت رونق به 

گیشه با نمایش این فیلم است.
فیلــم قهرمان بــه کارگردانی 
اصغر فرهادی در سینماهای سراسر 
کشور اکران شد. قهرمان که در شهر 
شیراز فیلمبرداری شده است، داستان 
کاراکتری به نام رحیم را دنبال می کند 

که از همســرش جدا شده و به علت 
بدهی در زندان است. 

در یــک مرخصــی دوروزه، 
سرنوشت ۱۷ ســکه طلا را سر راه 
رحیم می گذارد امــا وی پس از پی 
بردن بــه آن که این ســکه ها برای 
بازپرداخت بدهی و آزادی از زندان 
کافی نیستند تصمیم می گیرد آنها را 
به صاحب اصلی شان برگرداند. این 
اقدام فداکارانه از رحیم در شبکه های 

اجتماعی یک ستاره می سازد اما... .
این فیلم که محصول مشــترک 

ایران و فرانســه است و اولین بار در 
بخش رقابتی جشــنواره کن اکران و 
با تحســین منتقدان روبرو شــد، در 
جشنواره یادشــده هم جایزه بزرگ 
و هم جایزه فرانســوا شــاله را از آن 
خــود کرد. در ایــن فیلم که نماینده 
ایران در اســکار ۲۰۲۰ اســت، امیر 
جدیدی، محســن تنابنده، فرشــته 
صدرعرفایــی و ســارینا فرهادی و 

جمعی از بازیگران بومی شهر شیراز 
ایفای نقش کرده اند.

حالا چشــم امید بســیاری از 
جمله سینمادارها به بازگشت رونق 
گیشه با فیلم قهرمان است و البته فیلم 
کمدی گشــت ۳ که هرچند پیش تر 
اعلام شده بود این فیلم هم همزمان 
با قهرمان اکران خواهد شد و مجوز 
نمایش هم گرفته اما همچنان خبری 

از نمایش قطعی آن نیامده است.
اما از ابتدای تیر امســال بود که 
فیلم دینامیت به کارگردانی مسعود 
اطیابی اکران شد تا طی ۴ ماه نمایش 
با فروش بیش از ۱۷ میلیارد تومان به 
نوعی جبران شکست پنج فیلم اکران 

نوروزی را کند. 
به تازگی نیز فیلم درخت گردو 
به کارگردانی محمدحسین مهدویان 

نیز رنــگ روی پرده نقره ای را دیده 
و با فروش نسبتا مناسب دو میلیارد 
و ۷۰۰ میلیون تومانی روبرو شــد. 
پوســت نخســتین تجربه برادران 
ارک هــم تاکنون ۳۵۰ میلیون تومان 
فروخته اســت تا بعــد از یک هفته 
نمایــش فروش امیــدوار کننده ای 

تلقی شود. 
حالا به نظر می رســد با اضافه 
شــدن احتمالی گشــت ۳ در کنار 
قهرمان، دینامیت، پوست و درخت 
گردو هم ســینماها بــه لحاظ تنوع 

ژانر و هم کیفیت در شرایط ایده آلی 
قرار دارند و در واقع همه چیز برای 

بازگشت رونق به گیشه مهیا است.
»قهرمان« گیشه ۱۴۰۰
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